
وزير تعاون،كار و رفاه اجتماعى ابراز اميدوارى كرد: با اجراى طرح 
تكاپو در صنعت پوشاك بيش از دويست هزار فرصت شغلى در 
را  شغل  ميليون  يك  ايجاد  هدف گذارى  و  آيد  وجود  به  اول  فاز 

محقق كند.
به گزارش ايسنا،   على ربيعى در نشست تخصصى توسعه كسب 
و كار و اشتغال صنعت پوشاك، از راه اندازى شهرك پوشاك در 
نزديكى فرودگاه امام خمينى (ره) خبر داد و گفت: نيازمند تشويق 
حمايتى  نظام  بايد  و  هستيم  شهرك  اين  در  حضور  براى  افراد 

خوبى را براى آن تدوين كنيم.
وى افزود: مديريت بنگاههاى پوشاك در كشور 
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محمد مهدى رئيس زاده در ارتباط با حذف ارز مبادله اى مواد 
اوليه مانند: پنبه، پشم و بخصوص تاپس پشم و پيله ابريشم به 
نساجى نيوز گفت: طى جلسات متعددى كه در دفتر مديركل 
صنايع نساجى و پوشاك وزارت صنعت و معدن وتجارت برگزار 
شده است، به گفته آقاى على آبادى و سركارخانم نصرالهى اين 
موضوع به استحضار وزير رسيده است و او نيز موافقت خود 
را با تخصيص ارز مبادله اى به اين كالاها كه جزو مواد اوليه 
صنايع نساجى هستند اعلام كرده است. وى ابراز اميدوارى كرد 
ارز واردات مواد اوليه اى كه توليد داخلى نداريم و يا به مقدار 

محدودى از آنها توليد مى كنيم به ارز مبادله اى تبديل شود.
دبير كل انجمن صنايع نساجى ايران در ادامه افزود: تك نرخى 
شدن ارز يك ضرورت و الزام براى كشور است، نظام تك نرخى 
ارز موجب از بين رفتن رانت و ايجاد شفافيت مى شود. براى 
حركت به سوى نظام تك نرخى ارز آخرين گروهى كه بايد 
از چتر حمايتى دولت و ارز مبادله اى خارج شود، مواد اوليه اى 
است كه روى قيمت تمام شده كالاى توليد شده اثر مى گذارد. 
دارد.  سرمايه گذارى  جنبه  كه  است  ماشين آلات  ديگر  مورد 
است،  نشده  پياده  نرخى  تك  نظام  هنوز  كه  شرايطى  در  اگر 
ماشين آلات زودتر از بقيه اقلام از ارز مبادله اى خارج شود، ضد 
سرمايه گذارى و ضد جذب سرمايه هاى خارجى عمل شده است 
كه اين مغاير با سياست هاى توسعه اى دولت است. وى در ادامه 
افزود: پيشنهاد انجمن صنايع نساجى ايران اين است كه زمانى 
ارز مربوط به ماشين آلات بايد به ارز متقاضى يا ارز آزاد تبديل 
شود كه كل سيستم تك نرخى شده باشد. زيرا در حال حاضر 
اين مسئله باعث شده است كه كسانى كه قصد داشتند طرح 
توسعه و يا سرمايه گذارى در بخش ماشين آلات و تجهيزات 
متوقف  را  خود  كار  بودن،  دونرخى  اين  علت  به  باشند  داشته 
كنند. وى افزود: هم اكنون تبديل ارز واردات مواد اوليه به ارز 
مبادله اى توسط مسئولين در حال پيگيرى است. وزارت صمت 
در مورد ساير اقلام مشابه نيز كه پيش از اين انجمن صنايع 
هرچند  نمود.  اقدام  بلافاصله  بود،  شده  متذكر  ايران  نساجى 
كه دو هفته زمان برد اما اجرا شد. در رابطه با موارد اخير هم 
جلساتى برگزار شده است كه وزارت خانه قول مساعدت داده 

است، ظرف دو هفته آينده اين مسئله حل شود.

اثرات قوانين FATF بر توليدكنندگان
محمد مهدى رئيس زاده در پاسخ به نساجى نيوز در خصوص 

تاثير اجراى قانون FATF بر روند كار توليد 

ارز مبادله ای برای پنبه،پشم و ابريشم
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وزير كار در نشست توسعه كسب و كار در اشتغال صنعت پوشاك 
يونيدو  نمايندگان  و  تخصصى  انجمن هاى  حضور  با  كه  تهران 
(سازمان توسعه صنعتى ملل متحد) برگزار شد، از تصويب سند 
هماهنگى  براى  اشتغال  عالى  شوراى  در  پوشاك  صنعت  توسعه 
با  است  قرار  داد.  خبر  پوشاك  صنعت  از  حمايت  و  دستگاه ها 
همكارى سازمان هاى دست اندركار در صنعت پوشاك، در اولين 
قدم 200 تا 300 هزار شغل در اين صنعت ايجاد شود. صنعتى 
كه ظرفيت ايجاد يك ونيم ميليون شغل را دارد. ربيعى در ادامه 
زير  سطح  افزايش  از  پوشاك  صنعت  در  اشتغال  افزايش  براى 
كشت پنبه و ايجاد شهرك پوشاك خبر داده است و معتقد است 
مي توان در يك برنامه 5 ساله عقب ماندگى هاى صنعت پوشاك 

ايران را جبران كرد.
احمد كيميايى اسدى، عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران قاچاق، 
عقب ماندگى تكنولوژيكى صنعت نساجى و تغيير فرهنگ و ذائقه 
مي داند.  پوشاك  بخش  چالش هاى  از  را  لباس  انتخاب  در  مردم 
گفت:  باره  اين  در  تهران  اتاق  خبرى  سايت  با  وگو  گفت  در  او 
چالش اصلى و اولين مشكل ما در بخش پوشاك قاچاق گسترده 
پوشاك از كشورهاى همسايه است. بيشتر صنايع ايرانى از قاچاق 
رنج مي برند اما صنعت پوشاك از قاچاق بيشتر آسيب ديده است. 
وارد  غيررسمى  مبادى  از  بازار  در  موجود  پوشاك  از  درصد   90
آمار  و  پوشاك  واردات  از  صنعت  وزارت  آمار  تفاوت  است.  شده 

قاچاق  دهنده  نشان  ايران  به  پوشاك  صادركننده  كشورهاى 
گسترده پوشاك به ايران است. دولت برنامه هايى را در اين زمينه 
اجرايى كرده است كه اميدواريم در ماه هاى آينده به نتيجه برسد. 
مهندس كيميايى گفت: تحريم باعث شده است صنعتگران حوزه 
نكنند.  پيدا  را  دنيا  روز  تكنولوژى  با  هماهنگى  فرصت  نساجى 
ماشين آلات مورد استفاده در صنعت نساجى قديمى است و هزينه 
تمام شده ساخت يك واحد كالا در ايران بالاتر از ديگر كشورها 
از جمله رقبايى مثل تركيه است. عقب ماندن از تكنولوژى روز 
دنيا،توليد محصول با كيفيت و قابل رقابت با توليدات ديگر رقبا 

در منطقه را مشكل كرده است.

صنعت  مى گويد:  كار  وزارت  اشتغال  و  كارآفرينى  توسعه  معاون 
پوشاك از جمله صنايعى بود كه در دوران ركود هم توانست به 

كارش ادامه دهد و جايگاه خود را حفظ كند.
و  كار  و  كسب  توسعه  تخصصى  نشست  در  منصورى  عيسى 
نماينده  كار،  وزير  حضور  با  كه  تهران  پوشاك  صنعت  اشتغال 
يونيدو در ايران و جمعى از فعالان مطرح صنعت پوشاك كشور 
برگزار شد، گفت: دولت  براى توسعه اشتغال برنامه هاى متعددى 
را در دست اجرا دارد كه يكى از آنها توسعه كسب و كار و اشتغال 
سازمانهاى  و  دستگاه ها  همكارى  با  آنرا  كه  است  (تكاپو)  پايدار 

بخش  محوريت  با  بين المللى  و  داخلى  مرتبط 

ايجاد يک ميليون شغل در صنعت پوشاک 
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اولويت های بخش خصوصی در تدوين سند توسعه صنعت پوشاک کدام است؟

صنعت پوشاک در دوران رکود ميدان را خالی نکرد 

 دبيرکل انجمن صنايع نساجی ايران:

معاون توسعه کارآفرينی و اشتغال وزارت کار:

عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران در گفت وگو با سايت خبری اتاق تهران مطرح کرد:

ادامه در صفحه 2
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حسين سلاح ورزى با اشاره به اينكه در اين جلسه سه دستور 
و  رويه  وحدت  ايجاد  گفت:  گرفت،  قرار  بررسى  مورد  كار 
ممنوع الخروجى  درباره  بانك مركزى  دستورالعمل  اجراى 
اساس  براين  كه  گرفت  قرار  بررسى  مورد  بانكى  بدهكاران 
نمايندگان بانك مركزى، قوه قضائيه و اتاق بازرگانى نظرات 

خود را مطرح كردند. 
سلاح ورزى با اشاره به اينكه 4 پيشنهاد براى حل اين مشكل 
مى گيرد،  قرار  بررسى  مورد  بعدى  جلسه  در  كه  شد  مطرح 
از  دستورالعمل  تدوين  هنگام  در  دستگاه ها  اگر  كرد:  اظهار 
ديدگاه بخش خصوصى و تشكل ها استفاده كنند مشكلات 

كمتر به وجود مى آيد.
وى با اعلام اينكه فعالان اقتصادى به واسطه موضوع هاى 
مختلف  مقررات  و  بانكى  و  اجتماعى  تامين  مالياتى، 
ممنوع الخروج مى شدند، افزود: الان بخشى از اين مشكلات 
درخواست كنندگان  مدنظر  كه  موضوعى  اما  است  شده  رفع 

است در رابطه با ممنوع الخروجى بدهكاران بانكى است.
به  بانك ها  كرد:  تصريح   76 ماده  كميته  دبير  مقام  قائم 
جاى عمل كردن به بخشنامه بانك مركزى، به ادارات ثبت 
مراجعه مى كنند و افراد را بدون حكم قضائى ممنوع الخروجى 
كه  است  اين  اقتصادى  فعالان  خواسته  بنابراين  مى كنند، 

براساس بخشنامه عمل شود.
و  غيرجارى  مطالبات  وصول  نامه  آيين  اينكه  بيان  با  وى 
ديگر  از  بدهكاران  بدهى  مجدد  تقسيط  و  ديركرد  جرائم 
دستورهاى جلسه بود، گفت: بررسى پيشنهاد و بازنگرى در 
هم  بانكى  تسهيلات  تخصيص  و  نفعان  ذى  مقررات  مورد 

مورد بحث قرار گرفت.
جلسه  اين  كرد:  اظهار  جلسه  نتيجه  درباره  سلاح ورزى 
درباره  بررسى  و  بحث  به  فقط  و  نداشت  پى  در  مصوبه اى 
مصوبات  و  پيشنهادات  كه  شد  پرداخته  مختلف  موضوعات 

در جلسه هاى  آتى پيگيرى مى شود.

 

خبر

تلاش کميته ماده ٧٦ برای رفع مشکل 
ممنوع الخروجيی بدهکاران بانکی

صنعت پوشاک در دوران رکود ميدان را خالی نکرد 
خصوصى دنبال مى كند.

از  يكى  و  است  مدنظر  فراگير  اشتغال  طرح  اين  در  افزود:  وى 
رشته هايى كه در بررسى ها و مطالعات ما در اولويت ايجاد اشتغال 

قرار گرفت بخش پوشاك بود.
منصورى از بنگلادش به عنوان دومين كشور صادر كننده پوشاك 
در جهان نام برد و گفت: با توجه به حضور نماينده يونيدو در اين 
طرح اميدواريم همكارى هاى نزديكتر يونيدو را شاهد باشيم و از 
زمينه  و  استفاده  زمينه  اين  در  مطرح  كشورهاى  سازنده  تجارب 

انتقال اين تجربيات به داخل كشور را فراهم كنيم.

معاون اشتغال وزير كار تاكيد كرد: براى توسعه صنعت پوشاك در 
دو بخش مى توانيم ورود كنيم يكى سياستهاى كلان و مختص 
در  داخلى  توانمندى هاى  و  ظرفيتها  از  استفاده  دوم  و  رشته  اين 
همكارى  و  تعامل  سايه  در  اميدواريم  كه  است  پوشاك  حوزه 

نزديك بين بخش دولتى و خصوصى شكل بگيرد.
طرح  اين  در  نيست  قرار  كار  وزارت  اينكه  بيان  با  منصورى 
نقش  ما  كرد:  نشان  خاطر  بگيرد،  قرار  ديگر  دستگاه هاى  جاى 
هدايت گرى و حمايت را بر عهده داريم و با توجه به ظرفيت هاى 

بالاى اين صنعت يك برنامه منسجم را آغاز كرده ايم.

كنندگان و صنعتگران گفت: FATF يك سازمان بين المللى سلاح ورزی از نتايج جلسه کميته ماده ۷۶ خبر داد:
است كه كشور ما هم از سال 1389 عضو آن شده است. اين 

سازمان دو وظيفه اصلى دارد:
1- مبارزه با پولشويى.

2- جلوگيرى از تامين مالى تروريسم.
شفافيت  كشورها  معاملات  در  سازمان،  اين  قوانين  كلى  بطور 

ايجاد مى كند.
وى در ارتباط با پولشويى گفت: مجلس شوراى اسلامى در كشور 
نامه  آئين  و  رسانده  تصويب  به  را  پولشويى  با  مبارزه  قانون  ما 
اجرايى آن تدوين و ابلاغ شد كه اين آئين نامه اجرايى اشكالات 
برجام،  با  كه  داشت  تحريم  شرايط  دليل  به  را  نارسايى هايى  و 
برخى از اين ايرادات برطرف گرديد. به عنوان مثال در شرايط 
تحريم بايد برخى از قوانين دور زده مى شد كه اين مغاير با قوانين 
پولشويى بود. درحاليكه براى كليه فعالان اقتصادى حالت اضطرار 
بصورت مستقيم  كه نميتوانستند براى حواله وجوه  داشت. چرا 
مشكلات  اين  حاضر  حال  در  كنند.  استفاده  بانكى  سيستم  از 

تاحدودى برطرف شده است.
وى تاكيد كرد: پيش از اين در كشور ما قانون مبارزه با پولشويى 
وجود داشت و FATF هم مى تواند به آن كمك كند. در ارتباط 
با تامين مالى تروريسم هم، مسئولين كشور ما اذعان دارند: كمك 
مالى يك كشور به يك نهضتى ممكن است از طرف مقابل سو 
تعبير شود و به نظر آنها تامين مالى تروريسم باشد، اما ممكن 
است اين كمك، كمك به يك ملتى باشد كه بتواند از حقوق خود 
در برابر تهاجم ديگران دفاع كند. در حال حاضر مسئولين بانك 

مركزى در حال رفع ابهامات مربوط به اين مسئله هستند.
دبير كل انجمن صنايع نساجى ايران در ادامه گفت: 3 كشور كوبا، 
كره شمالى و ايران در ليست سياه FATF قرار داشتند كه براى 
اين كشورها تبعات منفى به همراه داشت. كشور كوبا با استفاده 
خارج  سياه  ليست  از  كشور،  آن  به  اوباما  سفر  و  سياسى  روابط 
شد. ايران نيز تنها به دليل ابهامات موجود در موضوع حمايت 
از تروريسم، يك سال به حالت تعليق درامد و در حال حاضر، 
هيچ مجازات و اعمال تحريمى بر كشور ما صورت نمى گيرد. 
در اين يك سال سيستم بانكى و مالى كشور ما فرصت دارد تا 
اين ابهامات را برطرف كند تا بجاى تعليق، بطور كامل از ليست 
حسن  هم  هسته اى  مسائل  در  كه  همانطور  شويم.  خارج  سياه 
نيت ايران ثابت شد و آخرين گزارش آژانس بين المللى، مبنى 
بر اين بود كه ايران همه موارد را رعايت كرده و هيچ نقصى در 

كار آن نيست.

ماده 20 قانون رفع موانع توليد براى بدهكاران ارزى
رئيس زاده به نشست كارگروه ماده 20 قانون رفع موانع توليد 
اشاره كرد و گفت: اقدامات بسيار زيادى در اين باره انجام شده 
است. تركيب كارگروه به گونه اى است كه تنها يك نفر از اتاق 
بازرگانى به عنوان نماينده بخش خصوصى و بنگاهها و فعالين 

اقتصادى وجود دارد كه تنها يك راى دارد و بقيه از سازمانهاى 
دولتى مانند: وزارت اقتصاد و بانك مركزى و رياست جمهورى 
هستند. در اين جلسه مباحث زيادى مطرح شد كه نشان داد در 
شرايط ركود فعلى همه مسئولين به دنبال حمايت از واحدهاى 

توليدى هستند.
وى افزود: دكتر جهانگيرى معاون اول رييس جمهورى به عنوان 
رئيس ستاد اقتصاد مقاومتى دستور رسيدگى و بازنگرى مجدد 
آيين نامه اجرايى را صادر كرده است و بزودى گزارشات تنظيم، 

ارسال و اجرا خواهد شد.
وى اضافه كرد: در بخشهايى اجماع نظر و در بخش هايى هم 
اختلاف نظرهايى در نحوه رفع موانع توليد وجود دارد. بين اتاق 
رفع  در  ديدگاه  اختلاف  اين  نيز  مسئولين  از  برخى  و  بازرگانى 
موانع توليد وجود دارد. اما بر روى كليت مسئله تفاهم وجود دارد 
بدهكاران  تا  شد  خواهد  برطرف  حوزه  اين  مشكلات  بزودى  و 
حساب بانكى بتوانند در اسرع وقت نسبت به تسويه بدهى خود 

اقدام كنند. 
وى در بخش ديگرى از سخنانش گفت: مصالح و منافع ملى 
هم بايد رعايت شود. در حال حاضر خزانه كشور كمبود منابع 
دارد. در شرايط فعلى با وجود سلايق مختلف در جناح ها، منافع 
ملى، موجب شده است كه ديدگاه كلى افراد مثبت باشد. از جمله 
شوراى  مجلس  رياست  و  مقاومتى  اقتصاد  ستاد  رئيس  نگرش 

اسلامى هم در اين راستا مثبت است. 
محمد مهدى رئيس زاده در بخش ديگرى از سخنانش گفت: 
متاسفانه در آستانه روزهاى تاسوعا و عاشورا برخى از بانكها به 
صدور اجرائيه و تهديد بدهكاران ارزى اقدام كرده اند كه اين 
خاص،  روزهاى  اين  در  معمولا  اما  ندارد.  قانونى  منع  مسئله 
سابق  مى گيرد.  انجام  بيشترى  ملاطفت  با  رفتارها  و  نگاه ها 
داشت  اجرا  دست  در  را  اقدامى  هر  دستگاهى  هر  هم  اين  بر 
اطلاع  بانكها  كه  همانطور  مى كرد.  موكول  عاشورا  از  بعد  به 
منافع  حافظ  كارگروه  اين  در  مركزى  بانك  نمايندگان  دارند، 
اگر كمى  كنونى  شرايط ركود  در  بانكها  بنابراين  ملى هستند. 

صبورى پيشه كنند در نهايت به نفع كشور خواهد بود. 
توليد  ها،  بخشنامه  به  توجه  با  فعلى  شرايط  در  افزود:  وى 
اقدامى  قطعا  باشند،  داشته  بازپرداخت  امكان  اگر  كنندگان 
آنها  بر  فشار  اگر  اما  شوند.  گرفتار  اين  از  بيش  كه  كنند  نمى 
مضاعف شود، موجب تعطيلى كارخانجات، بيكارى و فشار به 
صندوق بيمه بيكارى خواهد شد. ضمن اينكه آثار تبعى ناشى 
از آن غير قابل جبران خواهد بود. بنابراين از لحاظ اقتصادى 
جاى  به  تا  شود  انديشيده  ديگرى  راهكارهاى  كه  است  بهتر 
تعطيلى واحدها به بقاء و استمرار توليد آنها كمك كنيم. يعنى 
همين كارى كه دولت فعلى انجام مى دهد. وى در پايان ابراز 
اميدوارى كرد: به زودى شاهد شنيدن خبرهاى خوبى از صنعت 
خواهيم بود كه بهتر است تا زمانى كه به اجماع نظر همگان 

نرسد عنوان نشود.

ارز مبادله ای برای پنبه،پشم و ابريشم ادامه از صفحه 1

ادامه از صفحه 1

رييس دانشکده نساجی دانشگاه اميرکبير: نياز به 
تکنسين خوب در صنعت پوشاک

به گزارش خبرگزارى صداوسيما، دكتر مسعود لطيفى در حاشيه 
نشست تخصصى مشترك توسعه كسب و كار و اشتغال صنعت 
پوشاك با اشاره به حضور دانشگاه صنعتى اميركبير در طرح تكاپو 
زايى  اشتغال  و  دارد  بسيار  افزوده  ارزش  پوشاك  صنعت  افزود: 

زيادى مي تواند داشته باشد. 
وى گفت:  در طرح تكاپو كه در 24 بند تدوين شد كه يكى از 
مهمترين موضوعات آن ايجاد شهرك پوشاك است كه برنامه اى 

مهم در ارتباط صنعت و دانشگاه است.
لطيفى افزود: موضوعى كه سازمان يونيدو و ديگر مسئولان به 
آن اشاره دارند بالا بردن سطح علمى فارغ التحصيلان دانشگاهى 

مرتبط با صنعت پوشاك است. 
رييس دانشكده مهندسى نساجى دانشگاه اميركبير با بيان اينكه 
در صنعت پوشاك بيش از مهندس به تكنسين خوب نياز داريم 
دانشگاهى  التحصيلان  فارغ  بين  رابط  مي تواند  تكنسين  گفت: 
موارد  پوشاك  شهرك  در  كرد:  تصريح  لطيفى  باشد.  كارگران  و 
شده  ديده  تكنسين ها  روز  به  آموزش  جمله  از  آموزشى  مختلف 
بخش  اين  در  دانشگاه  و  صنعت  ارتباط  دهنده  نشان  كه  است 

است.
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در  مردم  فرهنگ  تغيير  به  اشاره  با  نساجى  صنعت  فعال  اين 
خريد پوشاك گفت: چالش سوم صنعت پوشاك ذائقه و ترجيح 
مردم است. مردم ترجيح مي دهند از پوشاك خارجى و توليدات 

برندهاى معروف استفاده كنند تا پوشاك داخلى.
كيميايى اسدى در واكنش به صحبت هاى وزير كار درباره رشد 
افزايش  با  نساجى  صنعت  دست  پايين  بخش هاى  در  اشتغال 
سطح زير كشت پنبه گفت: كشت پنبه اولويت بخش پوشاك 
وارد  كمتر  هزينه  با  را  پنبه  مي توان  رسد.  نمى  نظر  به  كشور 
كرد. بهتر است در سند توسعه صنعت پوشاك بيش از هرچيز به 
مراحلى در زنجيره توليد پوشاك توجه كرد كه منجر به افزايش 

ارزش افزوده مي شود. 
پنبه در چرخه ريسندگى و بافندگى و پس از تبديل شدن به 
نخ و پارچه چندين برابر افزايش قيمت پيدا مي كند. از سوى 
ديگر كشت پنبه در استان هاى پربارش كشور ممكن است و با 
توجه به مشكلاتى كه در حوزه تامين آب در بخش كشاورزى 
داريم توسعه سطح زير كشت پنبه اولويت صنعت پوشاك به 

نظر نمى رسد. 
عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران درباره ايجاد شهرك پوشاك 
و اجتماع توليد كنندگان گفت: ريشه مشكلات صنعت پوشاك 
در اجتماع توليد كنندگان نيست. صنعت پوشاك در حال حاضر 

براى  اندركار  دست  ارگان هاى  همكارى  به  هرچيز  از  بيش 
سرمايه گذار  تا  دارد  نياز  مشابه  كالاهاى  واردات  از  جلوگيرى 
داخلى رغبت كافى براى توليد را داشته باشد. در شرايط فعلى 
با توجه به منابع محدود دولت، حمايت هاى دولتى از واحدهاى 

توليدى پوشاك چشمگير نيست. 
گرفتن  نظر  در  با  دولت  است  بهتر  محدوديت ها  به  توجه  با 
با  و  كند  استفاده  منــابع  از  پوشاك  صنعت  اولويت هـــاى 
قدرت  صنعت،  اين  در  استفــاده  مورد  فناورى  كردن  روز  به 
واحدهاى توليدكننده براى رقابت با توليدات ديگر كشورها را 

افزايش دهد.

خبر
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اولويت های بخش خصوصی در تدوين سند توسعه صنعت پوشاک کدام است؟

و  گسترش  سازمان  نوين  صنايع  توسعه  مدير  فيروزمنش 
توليد  طرح  مطالعات  اين كه  بيان  با  ايران  صنايع  نوسازى 
طرح  اين  كرد:  اظهار  شد،  آغاز  سال 1390  از  كربن  الياف 
يكى از تكنولوژى هاى برتر دنياست و ما كار اجراى آن را 
از سال 1391 آغاز كرديم و دو سال بعد هم فاز اول آن به 

بهره بردارى رسيد.
وى افزود: تنها پنج كشور دنيا تكنولوژى  توليد الياف كربن 
را دارند و ما هم توانستيم كه آن را به مرحله  توليد برسانيم، 
و  شد  آغاز  آن  توليد   1394 سال  ابتداى  از  كه  به طورى 
علاوه بر تامين نياز داخلى، به كشورهاى ديگر نيز صادرات 

داشته ايم.
وى با بيان اين كه ظرفيت اسمى توليد الياف كربن 150 تن 
است، ادامه داد: در حال حاضر كارخانه با حدود يك سوم 
ظرفيت كار مى كند كه اين موضوع به دليل محدوديت مواد 

اوليه است.
حقيقت  در  مذكور  طرح  دوم  فاز  اين كه  بيان  با  فيروزمنش 
طرح  دوم  فاز  كرد:  تصريح  است،  آن  توليد  در  اول  مرحله 
الياف  توليد  اوليه  ماده  عنوان  به  كه  است  پن  الياف  توليد 
را  آن  توليد  تكنولوژى  هنوز  ما  و  مى شود  شناخته  كربن 

نداريم.
كربن،  الياف  توليد  پروژه  آغاز  با  همزمان  وى،  گفته  به 
قراردادى با كشور چين براى تدوين دانش فنى و مهندسى 
توليد الياف پن  امضاء شده بود كه به دليل تحريم ها و با 

فشار كشورهاى غربى به چين، اين قرارداد فسخ شد.
مدير توسعه صنايع نوين سازمان گسترش و نوسازى صنايع 
ايران با بيان اين كه از همان زمان كار مطالعات روى اين 
پروژه را خودمان آغاز كرديم، اظهار كرد: بخشى از مطالعات 
دانش فنى اين كار انجام شده و اگر تزريق منابع انجام شود، 
مطالعات دانش فنى آن به پايان مى رسد و شركت نيز اين 

آمادگى را دارد كه وارد فاز اجرايى توليد الياف پن شود.
فهرست  در  پن  الياف  داشتن  قرار  به  اشاره  با  فيروزمنش 
كالاهاى تحريمى، ادامه داد: اين كالا جزو اقلام تحريمى 
را  آن  بالا  بسيار  قيمت هاى  با  بعضا  مجبوريم  ما  و  است 

وارد كنيم.

ايران عضو ۵ کشور برتر توليد کننده الياف 
کربن در دنيا

تنها كانال رسمى انجمن صنايع نساجى ايران در

https://telegram.me/aiti1395

+ Join

كرباسيان  مسعود  گمرك،  عمومى  روابط  گزارش  اساس  بر 
رئيس كل گمرك ايران در تشريح دلايل كاهش 10 ميليارد 
نبود  و  سنتى  ادارى  روند  كرد:  عنوان  كالا  قاچاق  دلارى 
در  كالا  قاچاق  مهم  عوامل  از  الكترونيكى  ثبت  سامانه هاى 
كاهش  در  فرآيندها  اين  شدن  الكترونيكى  كه  بود  گذشته 

قاچاق بسيار موثر بوده است.
پروانه هاى  صدور  شدن  الكترونيكى  به  ادامه  در  كرباسيان 
واردات و صادرات در گمرك اشاره كرد و گفت:در زمانى كه 
پروانه هاى گمركى كاغذى صادر مى شد بسيارى با جعل اين 
پروانه ها در شهرهاى جنوبى اقدام به قاچاق كالا مى كردند كه 
با الكترونيكى شدن صدور پروانه ها يكى از گلوگاه هاى مهم 

قاچاق از بين رفته است.
وى افزود: علاوه بر پيشگيرى از جعل اين پروانه ها ، امكان 
سامانه هاى  توسط  الكترونيكى  پروانه هاى  آسان تر  استعلام 
زمان  مدت  در  انتظامى  نيروى  و  كرده  فراهم  را  گمرك 
كمتر از يك دقيقه مى تواند از قاچاق يا غيرقاچاق بودن يك 

محموله مطلع شود.
كرباسيان دليل ديگر كاهش قاچاق را شفاف سازى اطلاعات 
كمك  به  دولت  اين  در  گمرك  داشت:  اظهار  و  كرد  عنوان 
برقرار  مركزى  بانك  با  الكترونيكى  ارتباط  خود  سامانه هاى 
كرد و موفق شد از قاچاق ارز كه قبلاً در ارتباط كاغذى وجود 
ارز شفاف تر شود و با  داشت پيشگيرى نمايد و منشا تأمين 
حذف كاغذ از فرآيند تسويه ارز بانكى واردات قدم مهمى در 

مبارزه با قاچاق كالا و ارز بردارد.
رئيس كل گمرك ايران افزود: هم اكنون ارتباط گمرك با 21 
سازمان به صورت الكترونيكى برقرار شده و تبادل اطلاعات 
و اخذ مجوزها به صورت الكترونيكى صورت مى گيرد و اين 
فرآيند در پيشگيرى و كاهش قاچاق كالا تأثير قابل توجهى 
داشته است كه يكى از مهم ترين آنها سازمان غذا و دارو است 

كه با برقرارى ارتباط الكترونيكى براى تبادل اطلاعات يكى 
ديگر از روزنه هاى قاچاق كالا كه به حوزه حساس و بسيار 

مهم غذا و دارو مربوط مي شدنيز بسته شده است.
در  گمرك  دستاورد  بزرگ ترين  داشت:  اظهار  ادامه  در  وى 
دولت يازدهم راه اندازى گمرك الكترونيك در ايران است، به 
نحوى كه با استفاده از دانش پژوهان داخلى موفق شديم با 
راه اندازى و اجراى سامانه جامع گمركى 34عمليات گمركى 

را الكترونيكى كنيم.
بـه گفتـه كرباسـيان راه انـدازى بزرگ تريـن بانـك اطلاعات 
تجـارت خارجى كشـور، پنجـره واحد تجارى مجـازى، كيف 
پـول الكترونيكـى، پروانه الكترونيكى، سـامانه آنلاين ارزش، 
دوراظهـارى  صـادرات،  دوراظهـارى  واردات،  دوراظهـارى 
ترانزيـت، طرح كارشناسـى مجـازى، مانيفسـت الكترونيكى، 
صنـدوق الكترونيكـى، كنتـرل الكترونيـك بدهى ها، سـامانه 
جامـع بازبينـى، توزين هوشـمند، بايگانـى ديجيتـال، اعمال 
بخشـنامه ها به صـورت الكترونيكى، سـامانه ثبـت و دريافت 
شـماره سـريال گوشـى هاى تلفـن همراه، سـامانه هوشـمند 
بيمـه و تيـر الكترونيكى از ديگـر دسـتاوردهاى مهم گمرك 

در دولـت بوده اسـت.

کاهش ۱۰ ميليارد دلاری قاچاق کالا 
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خبر

به گفته مهندس محمد مروج حسينى، رئيس هيات مديره انجمن 
صنايع نساجى ايران ، در توليد لباس زنانه مساله مد و رنگ مطرح 
است و اين دو مقوله در توليد داخل به شدت كنترل مى شود و 
محدوديت هاى بسيارى در توليد و عرضه اين محصولات اعمال 
ميشود ؛ بنابراين كسى كه بخواهد بر اساس مد روز لباس تهيه 
كند ممكن است كالاى مورد نظر خود را در بين پوشاك توليد 
داخل پيدا نكند. براساس اعلام دفتر مطالعات آمارى و راهبردى 
اسلامى   جمهورى  گمرك  آمار  با  مطابق  نساجى  صنايع  انجمن 
با  كشور  نساجى  صنايع  صادرات  كل   ،1394 سال  طى  ايران 
 935,7 بر  بالغ  دستباف  فرش  و  ماشين آلات  رنگ،  احتساب 
ميليون دلار بوده كه در مقايسه با سال 93 افت 8 درصدى داشته 
رنگ،  احتساب  بدون  نساجى  صنايع  محصولات  صادرات  است. 
ماشين آلات و فرش دستباف طى سال 94 برابر با  615,9 ميليون 

دلار بوده كه در مقايسه با سال 93 افت 7درصدى داشته است.
در سال 94 واردات انواع الياف بالغ بر 325,2 ميليون دلار بوده 
كه در مقايسه با واردات ساير محصولات نساجى در رتبه نخست 
قرار گرفته است. پس از آن واردات پارچه به ارزش 295 ميليون 
دلار در رتبه بعدى قرار دارد. واردات پارچه نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته افت 19 درصدى داشته است. واردات نخ به ارزش 
در  را  واردات  بيشترين  پارچه  و  الياف  از  پس  دلار  ميليون   268
ميان محصولات نساجى داشته است. اما مقدار  آن نسبت به سال 
93  افت 18 درصدى داشته است.  محمد مروج حسينى، رئيس 
«پايگاه  با  گفتگو  در  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيات 
خبرى اتاق ايران» از وضعيت اين صنعت در سال جارى مى گويد.

وضعيت فعلى صنعت نساجى و مشكلات اين صنعت 
چيست؟

مشكلات صنعت نساجى خيلى متفاوت با بقيه رشته هاى صنايع 
نيست و ركودى كه در حال حاضر بر همه اقتصاد حاكم است، 
تأثير منفى خود را روى صنعت نساجى نيز گذاشته است. در حال 
حاضر اين صنعت با حدود 35 تا 40 درصد ظرفيت مشغول به 
بهره بردارى  پروانه  نساجى  واحد   818 و  هزار   9 است.   فعاليت 
و  كوچك  صنايع  آن  درصد   90 تقريباً  و  دارند  صنايع  وزارت  از 
متوسط است كه كمتر از 100 نفر كارگر دارد. 10 درصد مابقى، 

واحدهاى بزرگ با جمعيت 3000 نفر و بيشتر هستند .
توليد  است.  پنبه  مانند  اوليه  مواد  تامين  نساجى،  صنعت  مشكل 
پنبه در سال 1353 در ايران 237 هزار تن بوده و اين عدد در 
حال حاضر به حدود 35 تا 40 هزار تن رسيده است؛ بنابراين ما 
مجبوريم پنبه اضافه مورد نياز را از كشور ازبكستان وارد كنيم. 
ازبكستان نيز به تدريج پنبه هاى خود را به نخ تبديل مى كند و اين 
مساله مشكل ساز مى شود. ضمن اينكه ازبكستان سيستم بانكى 
و  فرستاد  آنجا  به  صرافى  طريق  از  را  پول  بايد  و  ندارد  منظمى 
اين يعنى تمام خريد خود را بايد با ارز آزاد انجام دهيم و نه ارز 

مبادله اى.

علت اصلى كاهش توليد پنبه در داخل كشور چيست؟
زمين هاست.  شدن  كوچك  پنبه،  كاهش  عمده  دلايل  از  يكى 
توليد كننده ها  كه  داشته  وجود  بزرگى  زمين هاى  گذشته  ساليان 
چندين هزار هكتار پنبه در آن مى كاشتند، اما در سال هاى اخير 
اين واحد زمين ها تقسيم شده و هر زمين پس از فوت صاحبش 
براى  دقيقى  برنامه ريزى  اينكه  ضمن  مى شود.  كوچك تر  مجدد 
توليد پنبه وجود ندارد و به ناچار هركس چيزى در زمين مى كارد. 
به نظر مى رسد اين مساله براى وزارت جهادكشاورزى نيز چندان 
مهم نيست.  به نظر مى رسد ورود كالاى قاچاق، صنايع داخلى و 

به خصوص صنعت نساجى را با مشكل مواجه كرده است. 
قاچاق  مخصوصا  است؛  قاچاق  نساجى  صنعت  ديگر  مشكل 
پوشاك كه در چندسال اخير بدلايل مختلفى شدت گرفته است. 

با وجود اين كه اهتمام مسئولين براى مبارزه با قاچاق بيشتر شده 
است، بسيارى از كالاهاى قاچاق از كانال هاى رسمى به كشور 
وارد مى شوند؛ مثلا در سال 2014 گمرك ايران گفته است حدود 
اما  است.  شده  وارد  تركيه  از  نساجى  كالاى  دلار  ميليون  شش 
به  كالا  دلار  ميليون   700 شده  گفته  تركيه  گمرك  سايت  در 
كه  مى دهد  نشان  اين  است.  شده  فرستاده  ايران  گمرك  سمت 
شده  كشور  وارد  قاچاق  صورت  به  شده،  اعلام  آمار  مابه التفاوت 

است.
كند.  ايجاد  پوشاك  شهر  چند  كه  است  تلاش  در  صمت  وزارت 
اگر  حاليكه  در  است،  كوچك  واحدهاى  در  پوشاك   توليد  عمدتاً 
پوشاك در واحدهاى بزرگ توليد شود احتمالا مى تواند با قاچاق 

تركيه و چين رقابت كند.
آزاد  مناطق  مى شود  وارد  آنجا  از  قاچاق  كه  محل هايى  از  يكى 
و  توليد  براى  مكانى  كه  شد  ايجاد  كشور  در  آزاد  منطقه  است. 
صادرات باشد؛ اما در حال حاضر مركز قاچاق كالاهاى وارداتى 

شده است.

توليد  معتقدند  خصوصى  بخش  فعالان  از  برخى 
مبارزه  براى  راهى  مى تواند  ايرانى  كالاى  باكيفيت 
ايرانى  توليد  خريد  به  مردم  كه  چرا  باشد؛  قاچاق  با 

ترغيب خواهند شد. نظر شما در اين باره چيست؟
ايران يكى از بهترين توليدكنندگان لباس كودك است و صادرات 
در  داخلى  توليدكنندگان  از  برخى  حتى  دارد؛  بخش  اين  در  هم 
ساير كشورها فروشگاه دارند. در نتيجه كالاهاى ايرانى باكيفيت 
هستند. اما مشكل ما در توليد لباس زنانه است. چرا كه در لباس 
زنانه مساله مد و رنگ مطرح است و اين دو مقوله در توليد داخل 
قاچاق  حاليكه كنترلى بر كالاهاى  مى شود؛ در  كنترل  شدت  به 
نيست. بنابراين كسى كه بخواهد بر اساس مد روز لباس بخرد 
ممكن است كالاى مورد نظر خود را بين توليدات ايرانى پيدا نكند 

و به توليد تركيه و چين روى آورد.

پيشنهاد  حلى  راه  چه  تقاضا  بخش  تحريك  براى 
مى دهيد؟

به نظر من اگر تسهيلات 16 هزار ميليارد تومانى به واحدهاى 
توليدى كوچك و متوسط داده شود، اتفاق خاصى نمى افتد؛ چرا 
كه اين پول بايد به دست مصرف كننده برسد. مثلاً براى خريد 
خودرو  واحد  هزار   100 تا  شد  داده  وام  مصرف كننده  به  خودرو 
بوجود  را  نقدينگى  كمبود  كه  تقاضاست  كمبود  شود.  فروخته 
آورده است. چرا كه اگر محصولات توليد شده خريدارى مى شد، 
واحدهاى توليدى به نقدينگى دست مى يافتند. اما در شرايطى كه 
نقدينگى  مى توان  چگونه  ندارد،  مشترى  شده  توليد  محصولات 
را تأمين كرد؟ وقتى خريدارى وجود ندارد، اگر اين وام به توليد 
كننده داده شود يا بايد اين وام را جاى ديگر هزينه كند و يا كالا 

توليد كرده و انبار را پر تر كند.

عدم توان رقابت بدليل محدوديت ها در مد و رنگ 
 رئيس هيات مديره انجمن صنايع نساجی ايران

ما بايد ارتقا يابد و نيروهاى كار اين صنعت از طريق سازمان 
آموزش فنى و حرفه اى بازآموزى شوند.

پوشاك  صنعت  در  شاگردى  ـ  استاد  دوره  افزود:  ربيعى 
كشور  حرفه اى  و  فنى  آموزش  سازمان  و  است  گذشته 
صنعت  اين  فعالان  نياز  مورد  آموزش هاى  تدوين  آمادگى 

را دارد.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعى با تاكيد بر لزوم توجه به 
سياست  و  برنامه ريزى ها  در  پوشاك  صنفى  اتحاديه هاى 
گذارى ها، افزود: براى بالا بردن بهره ورى نيروى كار نياز به 

سازمان فنى و حرفه اى فعال در اين بخش داريم.
ربيعى گفت: برخى از پوشاك ما به برند ملى تبديل شده اند و 
بر اين اساس به طراحى و مد و برند نياز داريم. خوشبختانه 
آخرين  با  بايد  كه  داريم  خوبى  نيروهاى  طراحى  بخش  در 

متد طراحى دنيا آشنا شوند.
گره  برند  با  پوشاك  كننده  مصرف  ذائقه  كرد:  تاكيد  وى 
علمى  و  تكنيكال  دستاوردهاى  مى توانيم  و  است  خورده 
بيشترى را كه به واسطه سازمانهاى بين الملى مى تواند براى 
ما تسهيل شود و در ورود ما به بازارهاى جهانى موثر باشد 

داشته باشيم.
اينكه  بيان  با  خود  سخنان  از  ديگرى  بخش  در  ربيعى 
صنعت نساجى ايران نمرده و بايد دوباره احيا شود، گفت: 
متاسفانه به دليل عقب ماندگى تكنولوژيكى صنعت نساجى 
ما دچار ركود شد و عدم توجه در تغيير به موقع تكنولوژى 
موجب شد تا بسيارى از صنايع خود را از دست بدهيم اما 
ده  و  ساله  پنج  برنامه ريزى  يك  با  كه  مى دهم  اطمينان 
رقابت هاى  به  برگشت  قابل  ما  نساجى  كارخانه هاى  ساله 

منطقه اى هستند.
شاغلان  تعداد  همچنين  اجتماعى  رفاه  و  كار  تعاون،  وزير 
صنعت پوشاك تركيه را 1.5 ميليون نفر ذكر كرد و گفت: 
متاسفانه پوشاك تركيه بخش اعظمى از بازار ايران را اشغال 
كرده و بازار مصرف ما را به تصرف خود درآورده است اما 
اميدواريم با راه اندازى شهرك پوشاك و اجراى طرح تكاپو 
در صنعت پوشاك به هدف گذارى يك ميليون شغل دست 
پيدا كنيم و با ايجاد 200 هزار فرصت شغلى در فاز اول بازار 

داخلى را در اختيار بگيريم.
وى در پايان گفت: بخشى از اقتصاد مقاومتى ما در داخل 
 GDP كشور حول محور صنعت است و صنعت پوشاك به
تغييرات  لباس  خريد  سبك  در  بايد  لذا  مى كند  اضافه  ما 
اساسى ايجاد كنيم و نشان بدهيم كه توليدات ما در خارج 

طرفدار دارد.

ادامه از صفحه 1

ايجاد يک ميليون شغل در صنعت 
پوشاک 


